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Verslag van de vergadering 
gehouden op Maandag 11 April 1949, <ies morgens te 10 uur 

en des middags voortgezet, 
P le in 2 b . 

A a n w e z i g : De Minister-President, Vooraitter en de Ministers 
van den Brink, G-ötzen, Joekes, Lieftinck, Van 
lïaarseveen, Mansholt* Hutten, Van Schaik, Schokking, 
Spitzen, Sti ' :ker, in ' t Veld en Ri je rs . 

Secretariaat Ministerraad: Dr.M.J.Prinsen, Secretar is 
en Drs. J.lïiddelburg, Adjunct-Secretaris. 

1. Notulen van de vergadering van 28 Maart 1949 (alg» gedeel te) . 

De notulen worden ongewijzigd goedgekeurd. % 

Notulen van de vergadering van 4 Apri l 1949 (a lg . gedeel te) . 

Redactiewijzigingen» 

Op pagina 3 , eerste regel worden de woorden: " i s van mening" 
gewijzigd in:11 heeft i n de krant gelezen". 

Op pagina 12_, vierde regel van onder, wordt de naam: 
"Jhr. Beelaers" gewijzigd in : , sJhr. Beelaerts Van Blokland1*. 

2, Ingekomen stukken en mededelingen, 

£• Viering 12|- j a r ig huwelijksfeest van het Koninklijk Paar. 

De Hinister-President heeft de burgemeester van Den Haag,' Mr. 
Visser, op bezoek gehad, die a l s voorzi t ter van het Comité t e r 
viering van het 12^ ja r ig huwelijksfeest van H.M. de Koningin en 
Z.K.H. de Prins mededeelde, dat ingevolge de wens van het Konink
l i j k Paar b i j deze gelegenheid op 7 J u l i geen grote officiële v i e 
ring zal worden georganiseerd, doch dat Zi j het feest in huisel i jke 
kring zullen vieren. 

Op 8 J u l i za l de aanbieding van het geschenk plaa ts vinden. 
Spreker s t e l t voor aan de gemeentebesturen te kennen te geven, dat 
geen officiële viering zal plaats vinden, indien H.M. de Koningin 
b l i j k t met een dergelijke mededeling accoord te wil len gaan. 

Aldus wordt besloten. 
(M.P. ) 

^ ' Inhuldigingsmedailles, (zie notulen van 31»1.1949 2.o. (1e) , 
14.2.1949 2.x'. en 24.3.1949 U u ) 

De. Mi nis ter-President heeft zo j u i s t van Dr.Prinsen de mededeling 
ontvangen, dat de Rijksmunt bereid i s de laa t s te 400 medailles voor 
f.2 per stuk te slaan. Minister Lieftinck wi js t er op, dat nog niet 
geheel tc^anoclgekomen i s aan het in de vergadering van de Raad van 
24.,.1949 uitgesproken verlangen, dat de na te bestel len medaillea 
geheel gra t i s zouden wórden geleverd. Dr.prinsen deel t mede, dat de 
Rijksmunt al leen bereid was de laats te 400 medailles te leveren voor 
de kostpri js van het materiaal. De Mi nis ter-Pre side n t i s van mening, 
dat b i j de oorspronkelijke opdracht aan de Rijksmunt te weinig nauw
keurig op do kosten i s gelet . Spreker s t o l t voor 'aet de nieuwe rege
ling accoord te gaan.Aldus wordt besloten. 
(M.P.Bin.Z..Fi. ) „g-
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17.Kaatre£elen Jber^ effectuering van Nederlands deelneming aan het Tfest-
^ 3u ĵor>ese ra^itajtee_joact. 

a . Verslag van^ de_ Conferentie der Miniarters^yan. Defjj^ïe^yanjSe^Jf£?z._.„ 
t e l ipke jjhief te_ ̂ 's^rayenhage . 

Minister Sohokkinr* geeft aan de hand van een t e r iüzage vers t rekte 
nota enige toel icht ingen ten aanzien van de besprekingen op deze confe
r en t i e . In de eers te p laa ts i s gesproken over het tekort aan mijrienveeg-
materiaal . Hiervoor wordt geen \merikaans materiaal verwacht. Daarom i s 
de aanbouw van oen modern soort mijnenveger in West-3uropa onder het oog 
gezien. Voorts i s besloten de coördinatie van de meteorologische-dien
sten, zoals deze in de afgelopen oorlog bestond, opnieuw to t stand t e 
brengen. Vervolgens i s de opbouw van de s tr i jdkrachten der Westelijke 
Unie besproken, waarbij bleek dat België' en Frankri jk in het bijzonder 
belangstel l ing hebben voor de Engelse plannen terzake. 

Besloten i s verslag van de besprekingen over d i t punt u i t t e bren
gen aan de Consultatieve Raad van do Westelijke Unie. Bij een bespreking 
van het algemonc defensieplan voor West-Europa i s gebleken, dat verde
digingsl inies , zoals de I J s e l , worden opgevat a l s "fluid l ines" en voorts 
dat de Fransen minder afkerig worden ten aanzien van het betrekken van 
West-Duitsland b i j de defensie. Op de conferentie kwamen zekere tegen
stel l ingen to t u i t ing , welke echter voornamelijk een persoonli jk karak
t e r droegen. In een geheime z i t t i n g i s d i t punt besproken, waarbij i s 
overeengekomen dat binnen enkele,maanden een oplossing voor deze moei
lijkheden moet worden gevonden. Bij de volgende conferentie in Luxem
burg zal d i t punt wederom op de agenda komen» 

b . De duur van de d iens t t i jd . 

Minister Schokking heeft t i jdens de conferentie gelegenheid gehad 
met de Belgische Minister de Fra i teur omtrent d i t vraagstuk te spreken* 
Deze deelde mede, dat de d iens t t i jd in België 12 maanden bedraagt; h i j 
was van gevoelen, dat in België de d iens t t i jd ni6t za l worden verlengd 
a l s Nederland en Frankrijk deze op 12 maanden s t e l l en . Minister van 
Schaik informeert of Minister Schokking verwacht, dat b i j een d iens t 
t i j d van 12 maanden in Nederland België en Frankrijk een langere d iens t 
t i j d zullen vas ts te l len . Minister Schokking antwoordt, dat d i t punt 
niet op de conferentie i s besproken, doch dat h i j hieromtrent a l leen 
met Minister de Fraiteur hoeft gesproken. Minister Gotzen i s van mening, 
dat d i t punt niet a l leen door de vi j f Ministers van Defensie moet 
worden besproken, doch in het bijzonder in de Eaad van de Y/est-Europese 
Unie. Minister Stikker voegt hieraan toe: en in de Eaad van de Noord-
Atlantische Unie. 

Minister Schokking doelt mede, dat Generaal Kruis een verzoek 
om ontheffing u i t z i jn functie heeft ingezonden. Spreker heeft d i t stuk 
aan H.M. de Koningin aangeboden met het verzoek A$£ Verzoek voorshands 
niet in te wil l igen. Spreker heeft aan Generaal Kruis gezegd, dat h i j 
het enerzijds kan waarderen, dat deze z i jn verantwoordelijkheid niet 
l i ch t opvat, doch dat h i j anderzijds z i jn ontheffingsverzook zwak acht, 
i n do eerste plaats omdat het vraagstuk van de duur van de d iens tp l ich t 
thans nog niet van belang i s , t e rwi j l voorts het er mede samenhangende 
legeringsvraagstuk nog zeer onvolledig aan de Ministerraad i s voorgelegd. 
Spreker kan voor de uitvoering van het opbouwplan Generaal Kruis moei
l i j k miss en, t e rwi j l deze bovendien in Londen veel gezag geniet . 
Speeker s t e l t voor aan Generaal Kruis mede te delen, dat de Ministerraad 
besloten heeft de dienst t i jd op 12 maanden te s t e l l en , doch een en 
ander kan door do Chefs van Staven van de Westelijke Unie desgewenst 
nader onder hot oog worden gezien. De Miniater-President twi j fe l t e r 
niet. aan, dat de Chefs van Staven een d iens t t i jd van 18 maanden of 2 
jaar zullen voorstellen. Spreker i s echter b e s l i s t n ie t bereid op het 
ogenblik een dienst t i jd langer dan 12 maanden te aanvaarden en acht 
hot niet j u i s t verwachtingen in d i t opzicht te wekken. Indien de 
Ministerraad zegt do bespreking van de Chefs van Staven te zullen af
wachten, heeft d i t het bezwaar dat van Nederlandse zijde de suggestie 
of de aandrang to t verlenging zou uitgaan. 
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. . ^ T Uu «r! •*<*+ er O-D dat zowel de benoeming a l s de ont-
h e f ^ T n de f h ^ a n l f ^ r S e Staf volgens het R e g l e ^ t Van Orde 
Terstl^S Ministerraad moet worden besproken. De Minister-President 
lil dit g ï r n e in bespreking brengen. Minister Schokking leest vervol-
« L het verzoek van Generaal Kruis Voor om ontheffing u i t z i jn functie. 
S S a t w van den Brink aoht het onjuist , dat Generaal Kruis * • . • » « « * -
t o o r d e l I j C T v o o r - d ë troep" in het geding brengt Minister L | 2 * i g E 
I s van mening, dat de onvoldoende geoefendheid van de troep direcb da 
de lïïomst van de nieuwe l ichting toch reëel i s . De Minister-gresident 
wijst eTevInwel op, dat elk half jaar de helf t van de l icht ing wordt 
opgeroepen. 

c. Benoeming Staatssecretarissen en reorganisatie Generale Staf., 

Minister Schokking heeft geconstateerd, dat de Voorbereiding van 
de behandeling der mil i ta i re plannen in de Ministerraad onvoldoende xs 
geweest. Daarom heeft spreker middelen ter verbetering onder het oog 
gezien en daarbij o.a. de kwestie Van de Staatssecretar issen met de 
Minister- President besproken. Ten behoeve' van de bespreking in de 
Ministerraad i s vervolgens een nota opgesteld, welke te r vergadering 
wordt rondgedeeld. Ter toelichting hiervan dee l t spreker med6, dat h i j 
heeft overwogen de chef van zi jn Kabinet, GeneraalJiajoor Calmeyer, a l s 
Staatssecretaris voor te dragen, doch aangezien d i t aanleiding kan 
geven tot conflicten met andere leiders heoft h i j hiervan afgezien. 
Daar Generaal Kruis veel weg i s en deze ook meer armslag zal moeten 
hebben, i s spreker van plan de heer Calmeyer aan te wijzen als p l a a t s 
vervanger Van do Chef van de Generale Staf. Ofschoon d i t enigszins p i j n 
l i jk i s voor Generaal-Majoor Droste,, die a ls oudste thans plaatsvervanger 
i s , heeft spreker in de eerste plaats op bekwaamheid gele t . Wat Marine 
betreft , heoft spreker aanvankelijk gedacht aan de Secretaris-Generaal 
de heer J . J . van Houten a l s s taa tssecre tar i s , doch de heer van Houten 
geeft er de voorkeur aan in zijn tegenwoordige functie te bli jven. Daarom 
is spreker Voornemens Schout J>i j-Nacht H.C.V/. Moorman Voor te s te l len 
a l s s taatssecretar is Voor Marine. Voorts noemt spreker Mr, lï.H. Fockema 
Andreae als s taatssecretar is voor de Landmacht. Laatstgenoemde i s een 
krachtige figuur, die Generaal Kruis aan diens Kabinet heeft verbonden. 
De heer Fockema Andreae i s bereid zich enige jaren voor deze functie 
beschikbaar te s te l len . 

Minister Lieftinck juicht de gedachte om het ambtelijk apparaat van 
de defensie te versterken zeer toe. Aangezien Minister Schokking een fusie 
tussen Oorlog en Marine in het vooruitzicht s t e l t , l i j k t het spreker 
wenselijk, ook d i t punt in de Ministerraad te bespreken. Er doet zich 
hierbij nl, het bezwaar voor, dat men een goed functionaerend departement 
gaat fusionneren met oen minder goed werkend. Indien men echter gaat 
fusionnerea, dan p l e i t er a l les voor slechts èên s taa tssecre ta r i s te be
noemen. Er zal Voor defensie een bepaald bedrag beschikbaar z i jn en ook 
om deze reden zal een s taatssecretar is nodig zijn, die de financiële 
organisatie van het gehele vraagstuk in handen k r i jg t . Voor een dergelijk» 
functie is Mr. Pockema Andreae de aangewezen man. Minister van Maarscvoon 
wijst erop, dat de ontwikkeling van Indonesië niet e i s t , dat Nederland 
een hoogzeevloot heeft. Dit i s echter een ideaal Van de Marine en men kan 
bezwaarlijk van Schout-*!j .Nacht Moorman verlangen, dat h i j in d i t op
zicht belangrijk op do Marine zal bezuinigen. Mede om deze reden heeft 
wl- + G??LsI>r6kBr z i Ó" ^ t om één s taatssecretar is te benoemen, 
mnis te r Gbtzen i s voorstander van twee staatssecretarissen, aangezien 
ï,,JÜÜT° 0 ? d Q r d c l c t l Vat> d e defensie nog in vele opzichten efficiënter 
? ! T J ° ° n gc° rSatiiseerd. Minister Schokking, acht het wenselijk, dat 
bij Marine iemand- wordt aangewezen, die nauwlettend op de uitgaven voor 
^ X i T 6 * ' , ^ 0 2 1 8 0 * * * » » « * * * ia de chef Van d f M a r i n 1 ! 

heeft I S t e ^ f ï ' * ' J ' ^ H o l i h e > e r m e d e te belasten. Voorts 
W - a c T tJÏÏ ™ ° r n e n e n Luitenant^eneraal Kruis tot Generaal te 
Kor S o v e ? t t S J^woogt * » > < « Duyverman a l s opvolger van de 
Soaidctó H *«» ° * f ^ z : iJ* Kabinet te benoemen. De Mi nis te r -
l a c F d a T o i t K l 1 3 0 ^ ' « ! Ge t l f U 8 i e d c r Departementen wensWjI i s , 

• a a t d i t ***** ^a r sch i jn l i j k op personele bezwaren s tu i t . Spreker 
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informeert of er enige neiging b i j de heer Moorman bestaat een beper
king van de marineplannen ten gunste van de Tfest^Europese Unie te 
aanvaarden, aangezien h i j d i t in de Kamer na een benoeming to t s t aa t s -
aecrSar t s zou moeten verdedigen. Minister Schokking antwoordt dat 
h i i d i f mint met de heer Moorman heeft besproken, doch dat er t® aan
zien van de marine plannen nog veel onzekerheid bestaat . Minister 
Joe-kos vraagt zich af of de Minister van Oorlog en Marine niet beter 
KSS&OA is met een man, die hem het werk kan verlichten b i j de voorbe
reiding van de nieuwe defensiomaatrcgclen en b i j de coördinatie en Ver
groting dor efficiency. In d i t stadium zou spreker do voorkeur geven 
aan één staatssecretaris on in hot bijzonder ook aan iemand als Mr. 
Fockcma Andreae, die niet u i t het leger of do marine komt.Minister 
Lieftinck is ook van mening, dat Minister Schokking oen krachtige 
figuur nodig heeft "bij de oplossing van het moeilijke probleem om de 
aofonsio in de nieuwe vorm te brengen, welke Voortvloeit u i t do West-
Europese Unie. Bij de organisatie hiervan za l h i j tegen a l l e Chefs 
van Staven botsen on daacorn heeft de benoeming van oen s taa t s sec re ta r i s , 
die hier buiten staat hot voordeel, dat deze adviezen kan geven, welke 
Minister Schokking niet Van de Chefs Van Staven kan krijgen. Minister 
in ' t Veld merkt op, dat oon s taa tssecre tar i s oen ruimer taak dient to 
hebbon dan die van bezuinigingsinspecteur. Spreker informeert of Minis
ter Schokking mot beide candidaton heeft gesproken over het volledige 
defensiebcloid. Ministor Schokking antwoordt bevestigend, doch wi js t er 
op, dat a l lo marinedeskundigen bezwaren hebbon togen beperking der 
marine. Van de heer Moorman kan echter worden vorwaoht, dat h i j za l mede
werken aan do coördinatie. Do Minister-President informeert of Mr. 
Fockcma Andreae,- die'werkzaam i s geweest op het Kabinet Van do Chof 
Van de Generale Staf voldoende zelfstandigheid zal betonen tegenover 
Generaal Kruis en andere mi l i ta i re deskundigen. Ministor Spitzon heeft 
met Mr, Fockema Andreae gewerkt in de Havetiraad en daarbij geconstateerd, 
dat deze niet alleen oen objectief oordeel heeft, doch ook een grote 
overtuigingskracht bezit . De Minis te r -P re sident concludeert, dat de Raad 
wol accoord zou kunnen gaan met oen aanwijzing van Mr,Fockema Andreao 
to t s taatssecretar is , doch een benoeming van de hoor Moorman a l s zodanig 
ware aan te houden, totdat omtrent do marineplannen meer zekerheid be
staat . Op Voorstel Van Minister Schokking bes lu i t do Raad d i t punt aan 
de houden tot do volgende vergadering. 

Minister Schokkjng deelt mode, dat h i j de reorganisatie van de 
Generale Staf met ingang van l l l e i a . s . wil laten ingaan, Gcneraal-
Majoor Calmoyer zal h i j Voorts voordragen voor een benoeming to t 
Luitenant -Ge ne raal , 

d. Mil i taire salarissen. 

Do Minister-President heeft oen c i rcula i re van Binnenlandse 
Zaken ontvangen itizako hot verstrekken van voorschotten op do s a l a r i s 
verhogingen voor mili tairen, welko nog in de Ministerraad in bespreking 
moeten komen. Naar aanleiding hiervan vraagt spreker zich af, welko 
öetokohis oon bospreking in do Raad dan nog kan hebben. Ministor Lief-
t g ó k had deze kwestie c w n c c * 3 . tor sprake willen 
orongon. Op 23 September 1948 i s overeenstemming bereikt tussen Oorlog 
en Financien omtrent deze salarisherziening; intussen waren or enkele 
nieuwe punten naar voren gebracht, waardoor vertraging i s ontstaan. Do 
onderhavige verhoging heeft de strekking de mil i taire salarissen op 
^ 7 , , ! 1 - ' 0 t 0 r ? r h o g t m a l s $& *° tweede rondo met de atibtenaren-
l ï ï ï dn ̂ " S e s c h i o d . Minister Schokking merkt op, dat door deze rege-
d e ^ a r L e b S v c n " £ ï *»*™** Ï5 hot algemeen K# beneden die van 
ftti w S -™**?1 P° r s o n ea> dat de salarissen moet u i t reke-
S ï g e l i j k e ^ a k e ï l n i r T ^ - 1 ^ ' ******* Pres ident dringt er op aan 
i n S t WMrn*f^ * £ Ministerraad "te bespreken. BÏ3 wijst er op, dat 

M i n i S ^ 5 . U a r i n V o n d e r «rertas * * gang i s gegaan. ? ' 

s ^ ! ^ jjy?^^3H5aisrrtt-dat dit aiioe* ** ̂  
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e. De "bezoldiging van do dienstplichtigen. 

Minister Licftinck merkt op, dat de dienstpl icht ige soldaten 
voor de oorlog eon paar dubbeltjes in do week aan so ld i j ontvingen» Na 
de oorlog i s d i t evenwel oen groot bedrag geworden; na enkele maanden 
ontvangen deze (naast vrije kost en legering) f. 7 per week. Voor het 
beroepspersonoel z i jn deze bedragen nog aanmerkelijk hoger. Spreker 
s t e l t Voor, na te gaan of h ier in een mogelijkheid van oompensatie voor 
do verhoging dor defensie-uitgaven kan worden gevonden. Voorts wi j s t 
spreker er op, dat er bosprekingen gaande zi jn inzake verhoging van 
het so ld i j Voor luchtvaart technici . Minister Sohokking merkt op, dat 
de belangrijke verhogingen van de so ld i j na de bevrijding t o t stand 
zi jn gekomen onder de indruk van de hoge bedragen der geall ieerde m i l i 
ta iren. De Minister-President acht het wenselijk, dat man de verschi l 
lende defensie-uitgaven onderzoekt om na te zien of Verlaging mogelijk 
i s . Een verlaging van de so ld i j acht spreker n ie t zo bezwaarlijk, i n 
dien men deze verlaging invoert voor de nieuwe l i ch t ing , omdat mén dan 
niemand i e t s afneemt; oen dergelijke verlaging i s dan n ie t ge l i jk aan 
een salarisvermindering. B i j beroepsmilitairen zou een verlaging b e 
zwaarlijker z i jn; daar is overigens j u i s t verhoging aan do orde. Spre
ker dringt er op aan, dat do voorstellen inzake wijziging der s a l a r i s 
sen en vergoedingen in de Ministerraad worden besproken. 

21 April 1949. . Do Adjunct-Secretaris 

(j*Middel"burg) 
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